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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Kásler Miklós, emberi erőforrások minisztere 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Terveznek-e válságkezelő alapjövedelmet bevezetni?" 

Tisztelt Miniszter úr!

A koronavírus-járvány okozta gazdasági leállás ismét felhívta a figyelmet a munkahely elvesztése 
és a jövedelem kiesése okozta egyéni, családi tragédiákra és súlyos társadalmi károkra.
Az elvesztett munkahelyek és a kiesett jövedelmek nyomában járó társadalmi-gazdasági válság 
okán újszerű politikai intézkedésekre volna szükség. A feltétel nélküli juttatások enyhítenék a 
járvány legkárosabb következményeit azon szegény és leszakadó rétegek háztartásaiban, amelyek 
jelenleg nem férnek hozzá - foglalkoztatás hiányában - a jövedelmi biztonsághoz.

Éppen ezért az ENSZ Fejlesztési Programja (United Nations Development Programme) kiadott egy 
jelentést Átmeneti alapjövedelem: A szegény és kiszolgáltatott emberek védelme a fejlődő 
országokban (Temporary basic income: Protecting Poor and Vulnerable People in Developing 
Countries) címmel. A jelentés kiemeli, hogy a válságkezelő alapjövedelem nemcsak 
megvalósítható, de reflektál arra is, hogy miként építhető átfogó szociális védelmi rendszer, amely a
szegénységben élő és leszakadó csoportokat ellenállóbbá teszi a jövőbeli recessziókkal szemben is.

Magyarországon 1,64 millió embert érne el az ENSZ által javasolt formája az alapjövedelemnek, 
melynek egy havi költsége nem érné el a GDP 0,2%-át sem.

Számos országban valósították meg teljesen vagy részlegesen az alapjövedelmet az elmúlt 
hónapokban. Tuvaluban például bevezették ideiglenesen a feltétel nélküli alapjövedelmet, 
Spanyolországban májusban jóváhagytak egy 250 millió eurós havi költségkeretet, amely garantál 
egy minimális jövedelmet a legszegényebb 850.000 családnak, Kolumbiában 3 millió sérülékeny 



háztartásnak biztosít a kormány alapjövedelmet. Magyarországon a párbeszédes V. Naszályi Márta 
vezette I. kerület biztosított válságkezelő alapjövedelmet, amely széles körű társadalmi támogatásra 
talált.

A Párbeszéd mindezek tudatában adta be a válságkezelő alapjövedelemről szóló törvényjavaslatát, 
amelynek tárgysorozatba vételét a Népjóléti bizottság kormánypárti többsége elutasította, majd a 
szintén fideszes többségű Törvényalkotási bizottság sem méltatta tárgysorozatba-vételre. Pedig a 
magyar embereknek nagy segítséget jelentő válságkezelő alapjövedelem megvalósítható, csak a 
kormánypártok érzéketlensége áll az útjában annak, hogy enyhüljenek a magyar háztartásoknak a 
válság okozta megpróbáltatásai.

Miniszter úr!

Milyen támogatást nyújt a kormány a mélyszegénységben élő, megközelítőleg másfél millió 
magyarnak?
Megfogadják-e az ENSZ tanácsát, és bevezetik-e a Párbeszéd által is javasolt válságkezelő 
alapjövedelmet?

A járvány gazdasági következményei leginkább a többségében női munkavállalókat foglalkoztató 
szektorokat sújtották, valamint növelték a főleg nőkre háruló reproduktív munkát (gondoskodási és 
háztartásbeli feladatokat) is.

Ha nem tervezik bevezetni a válságkezelő alapjövedelmet, akkor mi a tervük arra, hogy a közvetlen 
gazdasági hatásokon túl, a - világjárvány által felerősített, de már eddig is jelentős - nemek közötti 
egyenlőtlenségeket is enyhítsék?

Számíthatnak-e arra a magyar nők, hogy segítséget kapnak a koronavírus-járvány miatt 
megnövekedett terheik viselésére?

Tisztelettel várom válaszát!
Tordai Bence
Párbeszéd
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